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BR.0012.9.11.2023 

Protokół posiedzenia 
Komisji Zdrowia i Polityki Społecznej 

Rady Miasta Gliwice kadencji 2018-2023, przedłużonej do 30.04.2024 r. 
w dniu 12 grudnia 2023 r., godz. 18.00 

Przewodniczący Komisji Janusz Szymanowski otworzył posiedzenie Komisji, powitał 
zebranych radnych oraz gości. Wyjaśnił, że zmiana porządku posiedzenia spowodowana 
została ułożeniem się spraw nie tak, jak tego oczekiwano. Spotkanie z Prezesem Szpitala 
Miejskiego Nr 4 Przemysławem Gliklichem odbędzie się w późniejszym terminie. Następnie 
zaproponował przyjęcie następującego porządku obrad: 

1) Przyjęcie protokołu. 

2) Druki sesyjne. 

3) Sprawy bieżące. 

W posiedzeniu wzięły udział Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej Brygida Jankowska 
i pracownik Ośrodka Pomocy Społecznej Bożena Psiuk. 

Ad 1) Przyjęcie protokołu. 

Komisja przyjęła protokół wspólnego z Komisją Rozwoju Miasta i Inwestycji posiedzenia, 
które odbyło się 28 listopada 2023 r. 

Ad 2) Druki sesyjne. 

Komisja opiniowała następujące druki sesyjne: 

a) Projekt uchwały (druk nr 1127) w sprawie szczegółowych zasad ponoszenia 
odpłatności za pobyt w mieszkaniach treningowych lub wspomaganych. 

Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej Brygida Jankowska poinformowała, że 
mieszkania prowadzone są przez Ośrodek Pomocy Społecznej (OPS), przeznaczone są dla 
osób z niepełnosprawnościami, które mogą przy wsparciu z zewnątrz prowadzić 
samodzielne życie. Dodała, że nie jest to dla osób wymagających wsparcia 24 godziny na 
dobę, jak w Domach Pomocy Społecznej. Przekazała, że mieszkania treningowe są także 
dla wychowanków pieczy zastępczej, zaczynających samodzielne życie. Mieszkania takie 
są także dla osób, po pobycie w schronisku dla bezdomnych, rokujących usamodzielnienie 
się, pracujących. Także dla osób po doświadczeniach przemocy, po pobycie w ośrodku 
interwencji kryzysowej, po uregulowaniu spraw sądowych ze sprawcą. Osoby te zaczynają 
nową drogę, ze wsparciem OPS, potem się usamodzielniają. Zakończyła, że takich 
mieszkań w Gliwicach jest obecnie 10: pięć dla osób z pieczy zastępczej, trzy dla osób 
z niepełnosprawnościami, jedno dla osób doświadczających przemocy oraz jedno dla osób 
po bezdomności. 

Radna Grażyna Walter-Łukowicz zapytała, czy mieszkanie przy ul. Zimnej Wody nadal 
funkcjonuje jako mieszkanie treningowe. Przekazała, że mieszkanie to jest bardzo 
sprawnie urządzone, bardzo dobrze przygotowane. 

Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej Brygida Jankowska potwierdziła. Dodała, że 
mieszkania treningowe, na etapie projektowania, są w miarę możliwości przystosowywane 
do potrzeb osób z niepełnosprawnościami, nawet jeśli nie są dla takich osób początkowo 
przeznaczone. Wyjaśniła, że w tych mieszkaniach jest duża rotacja, także osoby 
z niepełnosprawnościami mogą być gośćmi w takich mieszkaniach. 
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Przewodniczący Komisji Janusz Szymanowski zapytał, czy mieszkanie przy ul. Czajki 
nadal funkcjonuje. 

Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej Brygida Jankowska potwierdziła. 
Poinformowała, że wprowadzone zostało nowe nazewnictwo. Mieszkania chronione to teraz 
mieszkania wspomagane dla osób z niepełnosprawnościami fizycznymi i intelektualnymi ze 
wsparciem OPS, oraz pozostałe - treningowe. Nastąpi także zmiana sposobu naliczania 
odpłatności. Było to 15 % dochodu, a będzie maksymalnie 30 % kwoty przewyższającej 
kwotę kryterium dochodowego, o której mowa w ustawie o pomocy społecznej. Osoby 
o wyższym dochodzie zapłacą więcej, a z niskim mniej. Opłaty dotyczą kosztów czynszu i 
mediów. Opłaty za żywność, odzież, itp. opłacają i organizują mieszkańcy sami. 

Przewodniczący Komisji Janusz Szymanowski zapytał, kto z członków Komisji jest za 
pozytywną opinią do projektu uchwały wg druku nr 1127. 

Wynik głosowania: 5 głosów za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się. Komisja 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

b) Projekt uchwały (druk nr 1128) w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego 
uprawniającego do przyznania nieodpłatnie świadczenia pieniężnego na zakup posiłku 
lub żywności w ramach wieloletniego rządowego programu „Posiłek w szkole i w domu” 
na lata 2024-2028. 

Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej Brygida Jankowska przekazała, że projekt jest 
podobny do przyjętego na poprzedniej sesji Rady Miasta. Projekt dotyczy finansowania 
posiłku w domu i w szkole w formie zasiłku celowego lub zakupu żywności. Po 
podwyższeniu kryterium dochodowego określonego w ustawie o pomocy społecznej do 
200 %, program obejmie większą liczbę osób. Przy dochodzie do 100 % kryterium 
dochodowego określonego w ustawie o pomocy społecznej, prowadzenie programu jest dla 
gmin obligatoryjne. Można otrzymać z budżetu państwa do 60 % finansowania programu. 

Przewodniczący Komisji Janusz Szymanowski zapytał, ilu osób dotyczy ten program. 

Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej Brygida Jankowska poinformowała, że są to 
setki osób. Kryterium dochodowe dla gospodarstw jednoosobowych wynosi 776,00 zł netto, 
dla gospodarstw wieloosobowych wynosi 600,00 zł. Po podwyższeniu kryterium 
dochodowego do 200 % to kolejno 1552,00 zł i 1200,00 zł. Na program przeznaczane jest 
miesięcznie 200 tysięcy zł, z czego 60 % z budżetu państwa. 

Radna Grażyna Walter-Łukowicz zapytała, czy program będzie obowiązywał od 
1 stycznia 2024 r.  

Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej Brygida Jankowska potwierdziła i dodała, że 
przez 4 kolejne lata. 

Przewodniczący Komisji Janusz Szymanowski zapytał, kto z członków Komisji jest za 
pozytywną opinią do projektu uchwały wg druku nr 1128. 

Wynik głosowania: 5 głosów za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się. Komisja 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

c) Projekt uchwały (druk nr 1129) w sprawie przyjęcia gminnego programu osłonowego 
w zakresie udzielenia posiłku dzieciom i młodzieży na lata 2024-2028 w ramach 
wieloletniego rządowego programu „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024-2028. 

Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej Brygida Jankowska przekazała, że program 
dotyczy dzieci i młodzieży. Szkoła może zgłosić potrzebę posiłku dla ucznia, jako pomocy 
doraźnej, a potem OPS rozeznaje sytuację. Przyznaje się ją w sytuacjach, kiedy nauczyciel 
zauważa potrzebę, a rodzice nie, bo np. nadużywają alkoholu lub są osobami 
z niepełnosprawnościami intelektualnymi. Uczeń może od razu korzystać z programu, gdy 
trwa jeszcze procedura. Dodała, że nie jest to duża skala, obecnie dotyczy 10 osób. 
Korzystanie z program jest doraźne, trwa od jednego do dwóch miesięcy, a potem 
organizacja posiłku następuje z innego programu. 
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Radny Zbigniew Wygoda zapytał, do kogo kierowany jest program. 

Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej Brygida Jankowska odpowiedziała, że dotyczy 
to uczniów szkół podstawowych, przedszkolaków oraz szkół ponadpodstawowych, jeśli 
organizują dożywianie. 

Przewodniczący Komisji Janusz Szymanowski zapytał, kto z członków Komisji jest za 
pozytywną opinią do projektu uchwały wg druku nr 1129. 

Wynik głosowania: 5 głosów za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się. Komisja 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Przedstawicielki Ośrodka Pomocy Społecznej opuściły posiedzenie. 

Ad 3) Sprawy bieżące. 

Komisja zapoznała się z następującymi dokumentami: 

a) Informacja o podmiotach, na rzecz których w 2024 roku skazani mogą wykonywać prace 
na cele społeczne (w załączeniu) – Komisja przyjęła do wiadomości. 

b) Informacja dotycząca finansowania budowy infrastruktury Gliwickiego Obszaru 
Gospodarczego oraz zadań majątkowych w działach: pozostałe zadania w zakresie 
polityki społecznej oraz rodzina (w załączeniu) – Komisja przyjęła do wiadomości. 

*** 

Nie ustalono terminu kolejnego posiedzenia Komisji. 

Na tym zakończono posiedzenie Komisji. 

Protokołowała 
(-) Natalia Czernik 

Przewodniczący Komisji 
Zdrowia i Polityki Społecznej 

(-) Janusz Szymanowski 
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